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Optimale omstandigheden maar nog niet volwassen 
 

De Ethiopische zaaizaadsector 
 
Met meer dan 80 miljoen inwoners en 18 verschillende agroecologische zones 
behoort Ethiopië tot de meest beloftevolle zaaizaadproducenten van Afrika. Zowel 
voor de binnenlandse markt van groentezaad en graangewassen als voor de 
exportmarkt heeft Ethiopië een goede uitgangspositie. Op verschillende hoogtes 
kunnen bijna alle soorten gewassen en variëteiten verbouwd worden en het 
investeringsklimaat is nog steeds erg gunstig. 
 
De Nederlandse LNV-Raad en ambassadeondersteunen de Ethiopische zaaizaadsectoractief. 
De sector is een belangrijkespeerpunt van het Nederlandse bilateralelandbouwbeleid. Van 
belang hierbij isom de verschillende zaaizaadsectoren ofzaaizaadsystemen een even 
belangrijkerol te geven. Zo wordt in Ethiopië hetzaaizaad nog voor 90% zelf geselecteerd 
engeproduceerd. Dit zogenoemde ‘informelesysteem’ is belangrijk voor de boeren zelfwant 
het vormt de basis voor het zaaigoed,maar ook voor behoud en benutting vande 
agrobiodiversiteit. Ethiopië is namelijkniet alleen een hotspot voor de diversiteit inkoffie, 
maar ook voor andere gewassen zoalssorghum, gerst, sesam- en nigerzaad. 
 
Naast deze informele systemen van selectieen uitruil van zaad, wordt er door deEthiopische 
onderzoekersector hard gewerktom hoogproductieve variëteiten op de marktte brengen. 
Deze variëteiten worden in hetalgemeen vermeerderd door nationale ofregionale 
zaadondernemingen, hoewel ditde laatste jaren ook steeds meer gebeurt 
viaboerencoöperaties en de private sector. Ookde grootste bedrijven vinden Ethiopië 
steedsgemakkelijker en sinds kort zijn bedrijvenals SeedCo (Zimbabwe), Pioneer 
(VerenigdeStaten), pootgoedbedrijf HZPC en een aantalgroentezaadbedrijven er actief. 
Zowel depublieke als private bedrijvigheid in de zaaizaadsectorworden gerekend tot het 
formelesysteem, waarbij adequate kwaliteitscontroleen certificering uiteraard een vereiste 
zijn. 
 
Om gericht ondersteuning te kunnen biedenaan al deze verschillende vormen 
vanzaaizaadproductie (informeel/formeel,publiek/privaat), heeft de Ethiopische 
overheidsamen met Wageningen Universiteit enResearch (WUR) en de Food and 
AgricultureOrganization FAO een Concept Note IntegratedSeed Sector Development 
ontwikkeld.Daarin wordt onderkend dat er vier verschillendezaaizaadsystemen zijn 
(informeel,lokale zaadondernemingen, publiek enprivaat) en dat beleid en regelgeving elk 
vandeze vier systemen dient te ondersteunen. 
 
Wetgeving en rechten 
Hier valt vooral de nieuwe zaaizaadwetop. Zo wordt daarin aandacht besteed 
aanverschillende vormen van certificering.Quality Declared Seed (QDS) voor 
dezaaizaadcoöperaties en -bedrijfjes diebinnen een relatief klein gebied hun afzethebben; 
het formele controlesysteem voorde overheidsbedrijven en kleinere privatebedrijven; en een 
systeem van internekwaliteitscontrole voor de topbedrijven. 
 
Onderdeel van de uitwerking van de nieuwewet zijn plant breeders rights. Hierinwordt 
rekening gehouden met de eisenen mogelijkheden van de verschillendesystemen. Enerzijds 
hebben kleine boerendie zelf de reproductie, lokale uitruil en(op kleine schaal) verkoop van 
zaaizaad inde hand willen houden belang bij sterkefarmers rights. Terwijl aan de andere 
kant hetgeorganiseerde bedrijfsleven zijn variëteitenbeschermd wil zien door breeders 
rights. Opdit moment wordt hard gewerkt om op ditpunt een gebalanceerde invulling van de 
wette ontwikkelen, die aan beide voorwaardenvoldoet. Ethiopië zal waarschijnlijk 
niettoetreden tot het UPOV-verdrag, maar voorcommercieel interessante gewassen 
weldezelfde principes aanhangen. 
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Lokale zaadondernemingen 
Samen met vier Ethiopische universiteitenen WUR werkt de Nederlandse ambassadeook aan 
ondersteuning voor 36 lokalezaadondernemingen. Dit zijn vaak boerencoöperatiesdie over 
het hele land verspreidzaaizaad produceren voor de lokale markt.In het verleden werden 
deze coöperatiesveelal als outgrowers voor staatsbedrijvengecontracteerd. Binnen het 
project wordternaar gestreefd dat deze boerengroepen opkorte termijn zelf de leiding 
kunnen nemenover alle aspecten van productie, kwaliteitscontroleen marketing. Een aantal 
is al opweg om een zelfstandig te worden, terwijlanderen samenwerken met de private 
sectorom gezamenlijk de productie en marketingte ontwikkelen. 
 
Opgedane ervaring in dit project wordtgebruikt in de dialoog met de Ethiopische(regionale) 
overheid om meer vrijheid tekrijgen in de productie en vermarktingvan het zaaizaad. In het 
voorheencommunistische Ethiopië is dit nog nietaltijd gemakkelijk. De overheid ziet 
zaaizaadals een politieke prioriteit en ziet zichgenoodzaakt de distributie en soms ook 
deproductie zelf ter hand te nemen. 
 
Tegelijkertijd is het in Ethiopië beleid om deprivate sector een grotere rol te geven. Totvoor 
kort was alleen Pioneer Hi-bred met zijnhybride maïsvariëteiten actief in Ethiopië.Sindsdien 
zijn daar pootaardappeltelerHZPC (via het Nederlands-Ethiopischepootgoedbedrijf SolaGrow) 
en SeedCo(Zimbabwe) bijgekomen. Ook is hetNederlandse rozenveredelingsbedrijf 
Olijgestart met een veredelingstak in Ethiopië.Het eveneens Nederlandse bedrijf VCI 
houdtzich bezig met weefselkweek. Daarnaast iseen aantal grotere Ethiopische 
bedrijvenbegonnen met de productie van hybridemaïszaad. 
 
Private sector 
Jan van de Haar, voorheen research directorvan HZPC, is één van de pioniers op ditgebied. 
Met zijn pootgoedbedrijf SolaGrowstartte hij in 2008 in Ethiopië en heeft hij inkorte tijd vijf 
HZPC-variëteiten geregistreerdgekregen. Waar een paar jaar geleden dezeregistratie nog 
drie jaar duurde, kan dit sindskort in één jaar mits de variëteiten buitenEthiopië al 
goedgekeurd zijn op meerderelocaties. Van de Haar werkt nu op drie locaties,allemaal 
boven de 2500 meter hoogte,waar een zo laag mogelijke ziektedruk is. 
 
Aan de marktbehoefte schort het niet. “Somskomt er een op het oog arme boer bij meaan 
het hek kloppen met 5000 Birr (ongeveer€ 250, red.) om pootgoed te kopen. Dit laatzien 
dat ook in Ethiopië boeren bereid zijnom flink te betalen voor goed zaaizaad.” 
 
Ook Melaku Admasu, de voorzitter van deEthiopian Seed Trade Association (ESTA), 
dekoepel van private zaaizaadbedrijven, zietgoede mogelijkheden in verdere expansievan de 
Ethiopische zaaizaadsector. Als generalmanager van Pioneer Hi-bred ziet hij debehoefte aan 
hybride maïszaad sterk toenemen:“De afgelopen zes jaar had Ethiopiëeen economische 
groei van meer dan 10% endat merk je nu ook op het platteland. Dankzijons apparaat van 
lokale dealers wetende boeren ons steeds beter te vinden.” Ookvanuit de Ethiopische 
overheid wordt hetbedrijfsleven steeds meer gestimuleerd. Zokrijgen zaaizaadbedrijven in 
sommige regio’sprioriteit bij de allocatie van land en zijn ergoedkope leningen, belasting- 
en exportvoordelen.De associatie organiseert ooktrainingen en handelsmissies naar landen 
alsIndia en Kenia. “Wat dit betreft kunnen wijleren van deze landen, omdat ze naast 
grotemultinationals ook veel kleine, lokale bedrijvenhebben die goed zaad aan relatief 
kleineboeren verkopen.” 
 
Naast de binnenlandse markt kijkenzaaizaadbedrijven ook steeds naar demogelijkheid voor 
productie van zaaizaadvoor export. Problemen met droogteen risicospreiding zijn hierbij 
soms eenpushfactor, maar ook de verbeterdelogistiek en investeringsklimaat in Ethiopiëzijn 
pullfactoren. Om dit potentieel uit tebouwen wordt daarom hard gewerkt aande regelgeving 
en capaciteit op het gebiedvan kwaliteitscontrole en kwekersrecht.Als dit geregeld is, kan 
Ethiopië wat MelakuAdmasu betreft binnen een paar jaar tot detop van Afrikaanse 
zaaizaadproducentenbehoren: “Alle andere omstandigheden zijnin ieder geval optimaal: de 
bereikbaarheid,binnenlandse vraag, irrigatiemogelijkhedenen de aanwezigheid van 
voldoende vrijland.” 
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Joep van den Broek 
 
Voor meer informatie: LNV-afdeling AddisAbaba of Joep van den Broek 
(adviseurNederlandse ambassade Addis Ababa, joep.vandenbroek@gmail.com). 
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Een maandelijkserondganglangs de Nederlandse agri-vloer 
 

Jos Hugense, Directeur van Meatless 
 
Duurzaam en gezond vlees eten is niet langer een contradictioin terminae dankzij de 
plantaardige vezel Meatless.De producent ervan, het bedrijf Meatless, verovert gestaagde 
wereldmarkt. Meatless is een plantaardige vezel opbasis van lupine-, tarwe-, of rijstmeel. 
Het wordt verwerktin vegetarische vleesvervangers en in vlees- en visproductenzoals worst, 
gehakt, schnitzels en visburgers. “Hetverbetert de structuur van vleesvervangers en maakt 
zesappig”, vertelt Jos Hugense. 
De duurzaamheid van Meatless zit hem in het feit dathet gebruik van de vezel de 
vleesconsumptie fors kanterugdringen. “Als je vijf keer gehakt of een ander productzou eten 
waarin Meatless is verwerkt, heb je al een dagvleesloos eten te pakken”, aldus Hugense. 
Bovendien ishet volgens Hugense de meest ecologisch verantwoordeeiwitdrager: “De 
productie vergt relatief weinig ruimte,grondstoffen, water, energie en CO2-uitstoot. 
Dankzij Meatless kunnen vleesproducten worden aangepastaan de moderne tijd. Behalve 
milieuvriendelijk ishet product namelijk ook gezond: een bal gehakt die isgeredesigned met 
Meatless, is namelijk ook veel mindervet, bevat minder calorieën en heeft een gelijke 
voedingswaardein vergelijking met een regulier product.” Eenrevolutionair product dus, dat 
inmiddels wereldwijd aftrekvindt. “We exporteren naar Engeland, Amerika, Japan,Duitsland, 
Zwitserland en de Scandinavische landen”, zegtHugense. Toch bestaat het bedrijf Meatless 
pas sinds 2006. 
Hoe is het gelukt de wereldmarkt zo snel te veroveren?“Vind je het snel gaan? Mij kan het 
niet snel genoeg”,antwoordt Hugense. “Alleen het rond krijgen van alle certificeringenkostte 
al enorm veel tijd. Wat de introductieop de markt betreft, daar is lang en goed over 
nagedacht. 
De business-to-businessmethode leek ons het meest efficiënt.We benaderen de grote 
voedingsproducenten metproducten op basis van Meatless, om te laten zien watde 
mogelijkheden zijn. Als fabrikanten eenmaal met hetproduct werken, pikken andere 
fabrikanten dat weer open zo breidt onze klantenkring zich uit. Het gaat erom datmensen 
kunnen zien en proeven hoe goed het is. Daaromstaan we ook op grote beurzen.” 
 
In Amerika zit Meatless nog in de ‘testfase’, verteltHugense. “Maar we doen al wel zaken 
met de vijftiengrootste producenten in dat land. Die voeren pilots uit methotdogs en 
dergelijke.” 
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Column 
 

Philip den Ouden 
 
Industrie in eenhogedrukpan 
 
De Nederlandse levensmiddelenindustrie bevindt zich in roerige tijden.In 2003 barstte de 
prijzenoorlog los, wat de druk op marges in delevensmiddelenindustrie flink deed toenemen. 
In de daaropvolgende jarenstegen grondstofprijzen fors, wat de druk verder opvoerde. In 
2006 kregen wete maken met een derde factor: de verpakkingenbelasting. Deze 
zogenaamd‘groene’ belasting bracht flinke kosten met zich mee. Tenslotte is de wedloopom 
de laagste consumentenprijs te bieden, uitgemond in een continuoplopende druk op marges 
door de hele keten heen. In de voorbije maandenzijn in een aantal sectoren 
grondstofprijzen nóg verder gestegen.Ontwikkelingen als hierboven genoemd zijn niet 
ongebruikelijk ofonoverkomelijk in een gezonde markt. Een gezond bedrijf kan door 
eencombinatie van een solide koers, een mooi product en een gezondebedrijfsvoering 
omgaan met dit soort factoren. Wanneer al deze effectenop hetzelfde moment de kop 
opsteken, wordt het moeilijker hiermee om tegaan. En juist op het moment dat dit het geval 
is, doet de grootste crisis inmeer dan 80 jaar haar intrede. De vraag op buitenlandse 
markten stort ineen,wat de levensmiddelenindustrie met haar € 20 miljard aan export flink 
voelt.Op binnenlandse markten neemt de vraag af en neemt de druk op prijzenflink toe. 
Door de verschillende grootten van partijen in de keten, wordtde resulterende druk op 
marges niet gelijkmatig verdeeld, en daalt dezeonevenredig hard neer op fabrikanten. 
Anders dan sommige geluiden willen doen geloven heeft niet iedere CEO vaneen 
levensmiddelenbedrijf een zwembad in de tuin, zijn miljoenenbonussenin onze industrie uit 
den boze en worden de vervoersmiddelen van onzedirecteuren door henzelf en niet door de 
butler bestuurd. Op deze posten kandus niet bezuinigd worden. De ongezonde druk op de 
marges zoals die zichnu voordoet, gaat zodoende vaak direct ten koste van 
innovatiebudgetten.Om het hoofd boven water te houden, stellen bedrijven innovaties uit. 
En nu,juist op dit moment, lijken alle politieke partijen ook nog het sleutelgebiedFood & 
Flowers los te laten. Een aantoonbaar effectieve aanpak wordt zomaaroverboord gezet. 
Deze wisseling zal verstrekkende gevolgen hebben vooronze industrie. Dit specifieke 
innovatiebeleid in de huidige situatie loslaten,raakt onze innovatiekracht. 
Hoe houden we de levensmiddelenindustrie in Nederland innoverend?Door drie stappen te 
nemen: de overheid moet het sleutelgebied Food &Flowers in stand houden. Er moet een 
gedragscode komen om oneerlijkehandelspraktijken in de keten te stoppen. Vervolgens 
moeten bedrijvenweer durven te investeren in innovatie. Alleen zo blijft onze industrie tot 
dekopgroep behoren, en krijgt Nederland Kennisland daadwerkelijke invullingmet 
toegevoegde waarde. 
 
Philip den Ouden, Directeur FNLI 
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Verschuiving in de markt 
 

Vis en visproducten in Oekraïne 
 
De consumptie per hoofd van vis en visproducten in Oekraïne is, naeen sterke 
daling in de jaren ’90, weer terug op het oude niveau vancirca twintig kilogram. 
In vergelijking met het consumptieniveauin andere omliggende landen is een 
verdere groei te verwachten.De economische teruggang leidt echter tot een 
verschuiving vande markt. Er is meer vraag naar lager geprijsde en vooral verseof 
gekoelde bewerkte vis en visproducten, terwijl de vraag naargekoelde, gerookte 
en ingeblikte producten onder druk staat en zelfsterugloopt. Vissnacks blijven 
populair in Oekraïne. 
 
Vis en visproducten worden in Oekraïnevooral gegeten in de regio’s rond de ZwarteZee en 
de Zee van Azov en in de steden Kiev,Donetsk, Dnjepropetrovsk en Sevastopol.Levende en 
verse vis wordt vooral verkochtop lokale open markten en in supermarktendie beschikken 
over waterbassins. De prijskwaliteitverhoudingis relatief gunstig enkarper, brasem en voorn 
zijn de meest aangebodensoorten. 
 
De verkoop van gekoelde vis en visproductendie wordt verkocht via het retailkanaalbedroeg 
in 2009 63.500 ton. Haring (40%)is vanwege de lagere prijs en eetcultuurin Oekraïne de 
meest gegeten vissoort,gevolgd door kabeljauw (30%) en makreel(10%). Noorwegen is 
verreweg de grootsteleverancier en heeft haar export van onderandere Atlantische makreel, 
Baltische haringen kabeljauw naar Oekraïne sinds 2000 zienvertienvoudigen. Importeurs 
geven aandat afgelopen jaren ook nieuwe soortenals zalm, forel, zonnevis en andere 
voorOekraïense begrippen exclusievere vissoortenmeer gewild zijn geworden. Echter, 
doorde economische teruggang is de vraag naardeze soorten onder druk komen te 
staan.Door de daling van de koopkracht inOekraïne is de concurrentie van onverpakteen 
minder bewerkte vis toegenomen, metals gevolg dat de consumptie van vooralgekoelde 
gerookte visproducten niet ofnauwelijks meer groeit. Visproducentenen supermarktketens 
passen hun strategiehierop aan. Het bedrijf Santa-Bremor bijvoorbeeldstartte in 2009 met 
de distributievan een breed assortiment van aantrekkelijkgeprijsde vis en visproducten, 
waaronderFarshmak, Ikrinka en Fishlunch en supermarktFurshet verkoopt de laatste tijd 
steedsmeer visproducten onder private label.Voor de komende vier jaar wordt voor 
hetmarktsegment gekoelde en bewerkte visen visproducten een groei van 5% 
voorzien,terwijl de vraag naar gekoelde gerookteproducten vanwege de hogere prijs zal 
stabiliseren(zie tabel). 
 
Ingeblikte vis en visproducten 
In Oekraïne wordt vanouds verse visafkomstig van grote zeeschepen ingeblikt,waaronder 
makreel, pelser en sardine.Daarnaast maken ook sprot in tomatensausen sardines in olie 
een belangrijk deel uitvan dit marktsegment. De Oekraïense vraagnaar ingeblikte vis en 
visproducten is in2009 met 3% teruggelopen. Vooral tonijn,inktvis en andere meer 
exotische vissoortenworden minder verkocht, terwijl de meertraditionele soorten als 
sardines en sprot bijde consument nog redelijk in trek zijn. Sommigebedrijven weten zich 
echter sterk teprofileren. Zo is de onderneming Interrybflotmet haar merk Akvamarin tot nu 
toe erg succesvolgeweest, door een breed assortimentaan visproducten te voeren en te 
opererenvia belangrijke distributiekanalen; in hetbijzonder de supermarktketens en 
hypermarktketens.Andere bedrijven in Oekraïne,zoals Proliv Pivdenna Manufactura en More-
Plus, volgen de strategie van Interrybflot.Desondanks wordt voor de komende jareneen 
verdere daling van 4% van de vraag naaringeblikte vis en visproducten voorzien. 
 
Vissnacks 
De markt voor vissnacks heeft zich de afgelopenjaren sterk ontwikkeld. In de 
Oekraïensehoofdstad Kiev bijvoorbeeld bedraagt hetvisaandeel in het totale 
snacksegmentmaar liefst 25%. Circa de helft bestaat uitgedroogde visproducten (kabeljauw, 
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baars,ansjovis, spiering en voorn), gevolgd doorgedroogde inktvis (32%) en krabsticks. 
Maarook gedroogd brood met visadditieven enkruiden wint terrein op de Oekraïense markt. 
 
Internationale beurzen in Kiev 
Jaarlijks wordt eind oktober of begin novemberin Kiev de World Food-beurs gehouden,waar 
ook het thema vis in meer of minderemate aan bod komt. Het aantal standsvarieert per jaar 
en betreft vooral verwerkersen importeurs van vis en visproducten. Meerinformatie over de 
World Food is te vindenop www.worldfood.com.ua. 
 
Een andere mogelijk interessante beurs isde International Forum of Food Industryand 
Packaging, die ieder jaar in de tweedehelft van februari in Kiev wordt gehouden,zie 
http://kmkya.kiev.ua/en/exhibitions/info/IFFIP/. 
 
 
Oekraïense vraag naar diverse vis- en visproductenin de periode 2009-2014 
(x 1.000 ton) 
 
 2009 2010 2011 2012 2013 2014 
Gekoelde en bewerkte vis en 
visproducten 

57,2 58,2 59,0 59,6 60,1 60,4 

Gekoelde gerookte vis en 
visproducten 

6,3 6,3 6,4 6,4 6,4 6,3 

Ingeblikte vis en visproducten 91,1 89,0 87,5 86,3 85,4 84,9 
Bron: Euromonitor International 
 
 
Zakendoen in Oekraïne 
 
Oekraïners zijn trots op hun onafhankelijkheid, natie, taal en cultuur. Bij het zakendoen is 
hetraadzaam in het achterhoofd te houden dat Sovjetgebruiken de gedragscode nog steeds 
deelsbepalen. Hiërarchie en formaliteiten hebben grote invloed op de zakencultuur. Zo zijn 
formulieren,handtekeningen en vooral stempels nog erg belangrijk. Leeftijd en geslacht 
hebben vaak invloed opde mate waarin een gesprekspartner serieus genomen wordt. 
 
Afspraken en zakelijke ontmoetingen 
Het leggen van eerste contacten kan per fax of e-mail, het is dan wel verstandig het bericht 
in iedergeval ook in het Russisch of Oekraïens op te stellen om te voorkomen dat niemand 
het bericht kanlezen. Bevestig een afspraak een paar dagen tevoren telefonisch. Als u een 
afspraak wilt maken bijeen overheidsinstantie, zult u meestal voorafgaand de 
gespreksonderwerpen (schriftelijk) doormoeten geven. 
Het is verstandig ruim voldoende visitekaartjes mee te nemen. Bij regelmatig bezoek aan 
Oekraïnekan het raadzaam zijn kaartjes met Engelse én Oekraïense opdruk te laten maken. 
Bij veel gesprekkenzullen meerdere mensen aanschuiven die u allemaal een kaartje 
aanbieden. Het is ook geenprobleem als u zelf ook met meerdere mensen komt. 
Voor Oekraïners is het belangrijk dat er een persoonlijke relatie wordt opgebouwd voordat 
er zakenworden gedaan. Het is vrij gebruikelijk om ook over persoonlijke zaken te praten. 
Na afloop van(succesvolle) besprekingen komt het veel voor dat u uitgenodigd wordt voor 
een maaltijd. Tijdenszo’n maaltijd worden er veel toasts uitgebracht op de samenwerking, 
maar ook op meer algemenedingen als vriendschap en gezondheid. Het afslaan van eten of 
drinken kan als een beledigingworden opgevat. Oekraïners zijn erg trots op hun land. De 
geschiedenis, kunst of literatuur kandaarom ook een goed onderwerp van gesprek zijn. Van 
Nederlanders verwacht men ook dat ze goedop de hoogte zijn van de eigen geschiedenis. 
Oekraïners spreken elkaar aan met de voornaam en vadersnaam, maar als buitenlander 
kunt u ookvolstaan met mijnheer of mevrouw plus achternaam. Als ze elkaar beter kennen, 
wordt vaak overgegaanop de combinatie mijnheer of mevrouw plus voornaam. Dit is een 
aanspreekwijze die hetRussisch echter niet kent. Het zal zeker gewaardeerd worden als u 
(uit een talengidsje) een aantalstandaardzinnen in het Oekraïens leert. 
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Kleding 
Oekraïense zakenlieden gaan doorgaans formeel en vrij conservatief gekleed. Driedelig pak 
is nietstrikt noodzakelijk, een stropdas is zeker raadzaam. Voor vrouwen geldt uiteraard ook 
dat correctekleding gewenst is. 
 
Taal 
De officiële taal is het Oekraïens. U moet er daarom rekening mee houden dat u met de 
Russischetaal niet overal terecht kunt. Waar Oekraïens in het westen van het land de 
overhand heeft, geldtdat voor het Russisch in het oosten. Probeer voor zakelijke 
ontmoetingen te achterhalen welke taaluw gesprekspartner prefereert. De kennis van 
vreemde talen is in Oekraïne nog beperkt. Kennis vanhet Engels neemt met name bij de 
jongere generatie in de steden snel toe, maar is vaak nog erggebrekkig. Als u de 
Oekraïense (of Russische) taal niet machtig bent, is het raadzaam een tolk in teschakelen. 
Als het om vaktaal gaat, is het aan te raden van tevoren met de tolk overleg te voeren ende 
gesprekken voor te bereiden. 
 
Relatiegeschenken 
Kleine relatiegeschenken of attenties worden altijd zeer gewaardeerd, net als uitnodigingen 
voorlunches en zakendiners. Voorkom overdaad bij het geven van relatiegeschenken. Een 
boeketbloemen wordt al erg op prijs gesteld. Let er echter wel op dat het aantal bloemen 
oneven is, wanteen even aantal is niet gepast. Verder zijn pennen en 
anderekantoorartikelen met het logo van uwbedrijf gewild. Tevens kunnen typische 
‘Holland’-souvenirs als geschenk dienen. 
 
Meeuwes Brouwer, 
LNV-Raad Kiev 
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Braziliaanse zuivelmarkt: nog veel te winnen op kwaliteit 
 
De Braziliaanse zuivelsectorwordt al langere tijd gezienals een potentiële 
belangrijkespeler op de mondiale markt. Eris voldoende land en water, 
derundveestapel breidt gestaaguit. Maar die verwachting isnog niet uitgekomen. 
En zoalshet ernaar uitziet, zal Braziliëook de komende jaren opzuivelgebied 
internationaal nietexcelleren. Kwalitatief zijn er nogverbeteringen nodig, maar 
ookde interne markt kent voldoendegroeipotentie, waardoorgrootschalige export 
vooralsnogniet aan de orde is. 
 
Afgelopen zomer tijdens onze vakantie inNederland zei onze 4-jarige dochter Sofia:“Papa, 
deze kaas is lekker. Braziliaanse kaassmaakt naar plastic”. Daarmee is veel gezegdover de 
stand van zaken van de Braziliaansezuivelmarkt, die de afgelopen jaar aanzienlijkin volume 
is gegroeid is, maar waarkwalitatief nog veel te winnen is. Op hetoog ligt er in het schap 
van de Braziliaansesupermarkt een redelijk assortiment zuivelproducten.Maar de kaas 
smaakt niet naarkaas, en de aardbeiendrinkyoghurt bevatgeen aardbeien. Het is vooral 
houdbaremelk, heel veel houdbare melk. Gelukkigwordt er uit Nederland, Frankrijk en 
Italiëkwaliteitskaas geïmporteerd, maar slechtseen klein deel van de bevolking kan 
dergelijkeprijzen betalen. Kaas en yoghurt zijnnog steeds luxe producten en de onlangs 
opde markt verschenen probiotica, biologischeproducten en zuiveldrank met 
nutritioneletoevoegingen zijn een kleine nichemarkt. Degemiddelde jaarlijkse 
zuivelconsumptie percapita van ongeveer 150 liter melk equivalent,laat ruimte voor groei 
zien. De Wereldgezondheidsorganisatiebeveelt 175 liter perpersoon aan en het Braziliaanse 
ministerievan Volksgezondheid zelfs 200 liter. 
 
Groeiende middenklasse 
De Braziliaanse economie kent de laatstejaren een stabiele economische groei. Voor2010 
wordt een groei van 7,5% gezien. Deinflatie is met 5% onder controle. Naarverwachting 
worden er dit jaar 2,5 miljoennieuwe banen gecreëerd, dat zijn 10.000nieuwe banen per 
werkdag (!). Dankzijsuccesvolle sociale programma’s van deimmens populaire -maar 
vertrekkendepresidentLula, ontworstelen steeds meerBrazilianen zich aan de soms 
extremearmoede. De middenklasse groeit; in aantalen in gemiddeld besteedbaar inkomen. 
Dusook de vraag naar zuivelproducten groeit. Deafgelopen jaren met zo’n 4% per jaar. Is 
desector in staat aan die vraag te voldoen? 
 
Ja, de melkproductie is de laatste jarensterk toegenomen en dat zal nog wel evendoorgaan. 
Werd er in 2001 nog 20,5 miljardliter geproduceerd, het afgelopen jaar lagdat met 27,6 
miljard liter ruim een derdehoger. De verschillen in productie van de16 miljoen melkkoeien 
zijn groot. Gemiddeldligt de melkproductie per koe per dagslechts op 7 liter, maar er zijn 
ook bedrijvendie met gemak een dagproductie van 30 literper koe halen. Regio, gebruikte 
koeienrassen,bedrijfsomvang en type managementzijn daarin sleutelfactoren. De 
belangrijksteproductieregio is Minas Gerais, waar ongeveereen kwart van de totale 
hoeveelheidmelk wordt geproduceerd, gevolgd door dezuidelijke deelstaten Rio Grande do 
Sul enParaná. Ook de aan boeren uitbetaalde melkprijsvarieert sterk, zowel per seizoen als 
perregio. Medio 2010 lag de gemiddelde melkprijsop 32 eurocent per liter. In mei was 
datnog 36 eurocent, maar aan het begin van ditjaar slechts 26 eurocent. Daarbij moet 
wordenaangemerkt dat de sterke BraziliaanseReal het afgelopen jaar verder is 
geapprecieerd,waardoor – gemeten in euro’s – dezeprijzen relatief goed zijn. 
 
Grote spelers 
De consolidatie in de sector gaat gestaagdoor, maar nog steeds is er een groot 
aantalrelatief kleine zuivelbedrijven en coöperaties.De belangrijkste spelers zijn DPA 
(DairyPartners America, een joint venture vanNestlé en het Nieuw-Zeelandse 
Fonterra),Brasil Foods (ontstaan uit fusie Sadia en Perdigão),Bom Gosto en Leitbom. Die 
laatstetwee voeren momenteel fusiebesprekingen,evenals een viertal 
zuivelcoöperaties:Itambé, Minas Leite, Centroleite en Confepar.Mochten die fusies 
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doorgaan, dan ontstaaner in totaal vier grote spelers met elk zo’nkleine 10% van de 
landelijke productie. 
 
Noemenswaardig is dat van die totalehoeveelheid geproduceerde melk, slechtsdriekwart 
geïnspecteerd wordt. Het is danook niet verwonderlijk dat er twee jaargeleden een 
schandaal was, waarbij opgrote schaal met melk gesjoemeld bleekte zijn. Onder andere 
door toevoeging vanwater en schoonmaakmiddelen. Uit eenin 2007 door de Wageningen 
Universiteituitgevoerd onderzoek ter verbetering van demelkkwaliteit bij kleinere bedrijven 
in MinasGerais blijkt dat nog op een aanzienlijkdeel van de bedrijfjes met de hand 
werdgemolken, en lang niet iedereen over eengekoelde melktank beschikt. En dat 
mettemperaturen die vrijwel altijd boven de 30graden liggen. De laatste jaren heeft er 
eenbehoorlijke verbetering plaatsgevonden,maar nog steeds is de kwaliteit op veelbedrijven 
in de grootste productieregioMinas Gerais niet op het niveau dat anno2010 verwacht mag 
worden. 
 
Batavo 
Dit in scherp contrast met de referentie opzuivelgebied in Brazilië: de door 
Nederlandseimmigranten opgezette coöperatiesin Carambei, Castrolanda en Arapoti. 
Dezeregio is schoolvoorbeeld voor de Braziliaansezuivelsector zowel in productie per koe als 
inkwaliteit. In de regio is het door heel Braziliëbekende zuivelmerk Batavo ontstaan, nu 
inhanden van Brasil Foods. Batavo, met eentypisch Nederlands meisje als logo, prijktzelfs 
op het shirt van Brazilië’s meest populairevoetbalclub Flamengo. 
 
In 2008 heeft de coöperatie Castrolandaeen nieuwe melkfabriek in gebruikgenomenwaar 
met de meest moderne apparatuur800.000 liter per dag verwerkt wordt.Momenteel 
produceert men onder anderedrinkyoghurt voor Danone, maar het ideeis om binnen enkele 
jaren producten ondereigen label in de markt te zetten. 
 
Vier miljoen rietjes 
Aan het begin van de zuivelketen staantwee Nederlandse bedrijven die allebei eenvestiging 
hebben in Brazilië: Alta Genetics enCRV Lagoa. Samen hebben ze ruim de helftvan de markt 
voor kunstmatige inseminatie(KI) bij melkkoeien in handen. Uit cijfersvan de 
overkoepelende organisatie ASBIAvan KI-bedrijven blijkt dat in 2009 in totaalbijna vier 
miljoen rietjes zijn verkocht,waarvan 2,7 miljoen zijn geïmporteerd.Het belangrijkste ras is 
met ruim 60%FrisianHolstein. De Nederlandse directeurvan CRV Lagoa, Vladimir Walk, 
verwacht datdankzij de toepassing van ‘sexed semen’, devraag naar KI de komende jaren 
verder zaltoenemen. 
 
De zuivelexport van Brazilië, voornamelijkmelkpoeder, kelderde van € 400 miljoenin 2008 
tot € 126,2 miljoen een jaarlater. De import, die steeg in 2009 naar€ 185,5 miljoen, bestaat 
naast melkpoedervoornamelijk uit wei en kaas. 
 
De Braziliaanse zuivelmarkt is in beweging.Volume en kwaliteit nemen gestaag toe.Toch zal 
de komende jaren hard moetenworden gewerkt om beide zaken verder naareen mondiaal 
niveau te tillen. Gezien devoortdurende groei van de interne vraag ligthet niet direct voor 
de hand dat Brazilië eengrote speler zal worden op de internationalezuivelmarkt. Belangrijk 
daarbij is echter dewisselkoers. Mocht de afgelopen jaar sterkgeapprecieerde Braziliaanse 
munt Realverzwakken ten opzichte van de dollar, danverschijnen er op de middellange 
termijnwellicht exportmogelijkheden aan deuitgestrekte Braziliaanse horizon. Voor hetzover 
is, zal onze dochter Sofia al heel watextra lekkere kaas hebben gegeten. Juist: 
uitNederland! 
 
 
Kiwipecuaria 
 
Niet ver van de Braziliaanse hoofdstad Brasilia is sinds begin 2009 een grootmelkveebedrijf 
met Nederlands management gevestigd. Vijftien Nieuw-Zeelandseparticulieren zijn de 
mensen achter ‘Kiwipecuaria’, een bedrijf met ongeveer 950melkkoeien, waarvan 750 in 
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lactatie. Bijna alle investeerders hebben het bedrijfminimaal eenmaal bezocht. Hun doel is 
meer dan 15% rendement te behalen opgeïnvesteerd kapitaal in de komende jaren en de 
investeerders zijn dan ook tevreden. 
De koeien lopen het hele jaar door buiten op met grote pivot-
beregeningsinstallatiegeïrrigeerd grasland. Daarnaast heeft het 242 hectare grote bedrijf 
momenteelongeveer 60 hectare snijmaïs voor eigen gebruik (20,000kg droge stof/ha), en is 
er 50hectare natuurlijk bos. 20% van het bedrijf moet volgens de wet als reservaat 
buitenproductie blijven, conform de strenge Braziliaanse boswetgeving (Codigo 
Florestal).De melkkoeien zijn een raskruising tussen Jersey en Holstein Friesian, de KI-
rietjeskomen rechtsreeks uit Nieuw-Zeeland. De dagelijkse productie van Kiwipecuarialigt 
rond de 12.500 kilogram. De melk gaat naar een 80 kilometer verderop gelegenprivé-
zuivelbedrijf Piracanjuba dat momenteel 37 eurocent per liter betaalt. Volgensde 
Nederlandse directeur/manager Gerard Boerjan is het bedrijf een ‘typisch Nieuw-Zeelands 
bedrijf onder de Braziliaanse zon’. Boerjan heeft twaalf jaar praktijkervaring inNieuw-
Zeeland. Het kostte het bedrijf aanvankelijk enige moeite om klauwproblemendoor bacteriën 
onder controle te krijgen, maar Boerjan is nu tevreden over deontwikkeling van het bedrijf. 
Hij voorziet een grote toekomst voor Brazilië als opkomendzuivelland: er is betaalbaar land, 
er is water, en er is voldoende personeel dat bereid ishard te werken. Wel laat Boerjan 
weten dat de bureaucratie in Brazilië aanzienlijk is, erwas dan ook een goede dosis geduld 
en doorzettingsvermogen nodig om het bedrijfvan de grond te krijgen. Ook privé waren de 
nodige aanpassingen vereist, onder anderede noodzaak tot het spreken van Portugees. “De 
kinderen gaan met plezier naar schoolen door de vier jaargetijden (zomer, zomer, zomer, 
en zomer) zijn ze nooit moe. Hetis hier altijd goed weer met droge winters en natte 
zomers”. Contact met Boerjan viagamboerjan@gmail.com. 
 
 
Zuivelsector SWOT 
 
Sterke punten Zwakke punten 
Grote interne markt Veel kleine bedrijven met slechte kwaliteit 
Lage productiekosten Inspectie is onvoldoende 
Land en water beschikbaar Lage gemiddelde productie per koe 
 Beperkte toegang tot krediet voor boeren 
Kansen Bedreigingen 
Sterke productieverbetering per koe 
mogelijk 

Verdere versterking Braziliaanse munt 

Voortdurende groei interne markt Slechte logistiek 
 Toename prijsvolatiliteit 
 
 
Websites 
 
www.milkpoint.com.br Milkpoint 
www.cepea.esalq.usp.br Database Universiteit van São Paulo 
www.cnpgl.embrapa.br Embrapa gado de leite 
www.logoa.com.br CRV Lagoa 
www.altagenetics.com.br Alta Genetics 
www.asbia.org.br ASBIA – organisatie van KI-bedrijven 
 
Bart Vrolijk, LNV-Raad Brazilië 
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Kort graag... 
 
Het ministerie van LNV heeft ruim 50 LNV-afdelingenin even zoveel landen. Elke maand 
maken we kennismet een van onze verre medewerkers. 
 
11 vragen aan Martijn HomanLNV-Raad te Boedapest 
 
1. Wat zou u doen als u dit werkniet deed? 
Ik ben net begonnen inBoedapest, dat is dus lastig.Zeker iets in de plantaardigesector. Ik 
vind het bijzonderplanten te zien groeien endaar de vruchten en bloemenvan te plukken. Ik 
ben er vanovertuigd dat persoonlijkeinteresses en werk bijzondergoed samengaan. In feite 
dusniet anders dan nu. 
 
2. Wat moet iedereen weten overHongarije 
Hongarije ligt in Centraal-Europa, dus niet Oost-Europa. Ineen straal van circa 500 
kilometerwonen ruim 50 miljoen mensen,een enorme markt dus opbeperkte afstand van 
Nederland.Daarnaast is het naar eigen zeggeneen van de meest stabielelanden in Europa: 
de centrumrechtsepartij Fidesz heeft eenabsolute meerderheid in hetparlement en heeft 
tevens eengrote zege behaald tijdens derecente gemeenteverkiezingen. 
 
3. Wanneer denkt u ‘dit is eenmooie dag’? 
Als ik ’s avonds met een biertjevoor het huis zit, en uitkijkover de heuvels van Buda,en de 
vlakte van Pest, voel ikme vereerd in de Hongaarseomgeving te mogen leven,wonen en 
werken. Het iseen bijzonder land met veeluitdagingen. 
 
4. Wat is uw grootste ergernis? 
Ergernissen heb ik niet.Hongarije leert je geduldiger omte gaan op allerlei terreinen. 
Datheeft zo zijn voordelen. 
 
5. Voor wie heeft ubewondering? 
Voor mijn familie en die van mijnvrouw, de enige kleinkinderenzitten nu in het 
buitenland.Hoewel ze dit persoonlijk heeljammer vinden, steunen ze onsin het verblijf in 
Hongarije. Ikvind dit bijzonder en heb daarveel waardering voor. 
 
6. Welke sector laat hierabsoluut kansen liggen? 
Voor de tuinbouw bestaan erzeker mogelijkheden in dezeregio. Afnemende 
productie,toenemende vraag naarkwalitatieve producten, rekenmaar uit. Er bestaan echter 
weleen aantal uitdagingen dieaangegaan moeten worden. 
 
7. Hoe staat het met duurzaamondernemen in Hongarije? 
Hier is zeker aandacht voor, hetis echter nog wel een worsteling.De crisis is hier hard 
toegeslagenen de consumenten zijnbehoorlijk prijs-georiënteerd.Duurzaam moet financieel 
ietsopleveren. 
 
8. Wat kan er op uw werkterreinbeslist beter? 
De structuur van de agrarischesector is veel te kleinschalig,samenwerking is daarbij 
eenzwak punt, ook omdat hetbegrip coöperatie doet denkenaan de gedwongen 
collectivisatiein de communistische tijd.De term concullega is hier nietbreed bekend. 
 
9. Welk lokaal gerecht is uwabsolute favoriet? 
Voorspelbaar zou zijn gulash,maar zeker ook gerechten metMangalitza. Dit varken 
komtoorspronkelijk uit Hongarije enheeft een krullerige vacht. Hetstaat bekend om de 
kwaliteitvan het vlees. Persoonlijkesmaaktesten kunnen ubevestigen, het klopt! 
 
10. Met wie zou u een avond opstap willen? 
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Onlangs was hier een groepagrarische coöperaties opbezoek, er was te weinig tijdvoor een 
‘avondbezoek’ aanBoedapest, maar volgensmij zou dat heel gezellig zijngeworden. 
Boedapest heeft veelte bieden, van maar ik zit hiernet, dus geef me nog even! 
 
11. Uw sleutelwoord voor detoekomst? 
Een cliché, maar samenwerken.Samen kun je meer bereiken danieder voor zich. 
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Korte berichten uit het buitenland 
 
AMERIKA 
 
Brazilië 
LNV-afdeling Brasília 
 
Agribusiness 
ABAG is de associatie van de Braziliaanseagro-industrie. Op haarcongres afgelopen zomer 
zijn dedoelstellingen van de sector voorhet komende decennium gepresenteerd.Zo streeft 
men naar productieverhogingbij de volgendeproducten: granen 37%, vlees38%, suiker 48% 
en bio-ethanol127%. Een ander doel is verdubbelingvan de export (van bijna € 49 
miljard naar bijna € 98 miljard).Voor 800.000 kleine producentenwil men toegang tot de 
verkoopmarktrealiseren. Op de lijst staatook reductie van de CO2-uitstoot,onder andere 
door het opnieuw ingebruik nemen van 15 miljoen hectaregedegradeerde gronden endoor 
bosaanplant. Tot slot moeteninfrastructuur en opslag wordenverbeterd. 
 
Cuba 
LNV-afdelingMexico-Stad 
 
Hervormingen 
Eind augustus werden in de Staatscourantvan Cuba twee wetsveranderingengepubliceerd. 
De eerstebetreft het verdubbelen van deleaseperiode van overheidslandtot 99 jaar voor 
buitenlandse investeerders.Deze maatregel is vooralgericht op de toeristenindustrie.Naar 
verwachting zal dit leiden toteen ‘golf boom’, door buitenlandseinvesteringen in minstens 
tien golfbanenmet luxewoningen eromheen.Doel is om het langverblijftoerismete stimuleren. 
De tweedemaatregel betreft de toestemmingvoor Cubanen om zelf groente enfruit te 
verbouwen en vee te houdenén de producten zelf te verkopen.Men moet wel belasting 
overdeze inkomsten gaan betalen. 
 
Mexico 
LNV-afdelingMexico-Stad 
 
Zuivelsector 
In opdracht van het ministerievan LNV heeft het LEI een studieuitgevoerd naar de 
zuivelsectorvan Mexico. De studie verkent demogelijkheden voor zakendoen enbehandelt als 
eerste de economischeontwikkeling, het concurrentievermogenen het economischeen 
agrarische beleid. Vervolgenskomen alle schakels in de keten aanbod: boeren, verwerkers, 
detailhandelen consumenten, evenalsde met deze sector gelieerde organisaties.Aan het eind 
worden demogelijkheden voor zaken doengeanalyseerd. Het rapport bevatde gegevens van 
de belangrijksteorganisaties en bedrijven indeze sector. Het rapport wordtgepresenteerd op 
de VIV AmericaLatina (21-23 oktober, Guadelajara,Mexico) en is vanaf 22 oktober 
tedownloaden via de website van hetLEI (www.lei.wur.nl) of op te vragenbij het ministerie 
van LNV, LiaLuijkx, a.p.luijkx-visser@minlnv.nl. 
 
 
EUROPESE UNIE 
 
België 
LNV-afdeling Brussel 
 
Witlof als gemaksgroente 
Vanaf oktober wordt witlof in deBelgische warenhuizen verkochtin gebruiksklare 
stoomzakjes voorde magnetron of als voorgesnedensalade. Telers en veilingen zoekennaar 
nieuwe productvormen omwitlof als moderne gemaksgroentete serveren. Er komen op 
termijnvier soorten witlof-sla die een weekgoed blijven. Gestart wordt metwitlof-veldsla en 
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witlof-radicchio.Met 55 miljoen kilo jaarproductieis het de op een na belangrijksteverse 
groente in de Belgischetuinbouw. De afgelopen twee jaarproduceerden de 420 
producenten(familiebedrijven) onder dekostprijs. 
 
Fair trade sierplanten 
Binnenkort verschijnen de eerstefair trade sierteeltproductenuit Vlaanderen op de markt.Het 
bedrijf ID’Flor in Lochristibehaalde het internationale labelFair Flowers Fair Plants (FFP), 
eenconsumentenlabel dat een milieuvriendelijkeen sociaal verantwoordeteelt garandeert. 
Eerder albehaalde Fikoplant-Konaplant inKoningshooikt het eerste VlaamseFFP-label. ID’Flor 
teelt kamerplanten(clivia’s, azalea’s en orchideeën)en buitenplanten (rododendronsen 
bamboe). Met het FFP-label hebbenconsumenten de garantie datze milieubewust en sociaal 
verantwoordeproducten kopen en kunnenze de herkomst van hun plantof bloem traceren. 
 
Waals bier verovertNederland 
Het in Wallonië gebrouwenbier Jupiler (uit Jupille-sur-Meuse, gemeente Luik)snoept in 
Nederland steedsmeer omzet weg bij anderemerken. Jupiler groeidevorig jaar in ons 
landopnieuw met bijna 10%. Hetis nu het op een na grootstebiermerk in Nederland,met een 
marktaandeel van15,8%. 
 
Duitsland 
LNV-afdeling Berlijn 
 
Zuivelsector 
De rentabiliteit van de Duitse zuivelsectoris verbeterd. Volgens hetDeutsche Bauernverband 
(DBV)was de vraag in de eerste zevenmaanden van dit jaar stabiel, meteen positieve 
tendens. Vooral deafzet van melk, zuiveldrinks en yoghurtnam in juni en juli 2010 met15% 
toe. Positief nieuws was er ookinzake kaas en melkpoeder. Ook deexport leverde een 
bijdrage. In deeerste zes maanden van 2010 werd16% meer zuivel geëxporteerd 
vergelekenmet die periode in 2009.Bij kaas was dit 13% meer. Duidelijkhogere prijzen voor 
boter leiddenertoe dat de exportwaarde hiervan60% hoger uitkwam dan over 2009. 
 
Agrarische export 
De Duitse export van agroproducten en voedingsmiddelen zit ditjaar in de lift. In het eerste 
halfjaar van 2010 bedroeg de exportwaarde€ 24,6 miljard, 6,9% meer dan in het eerste 
halfjaar van 2009.Het Duitse ministerie van Landbouw (BMELV) en de Duitse organisatieter 
bevordering van de agrarische export (GEFA) verwachtendat in 2010 het exportrecord van 
2008 met een waarde van € 51,9miljard zal worden geëvenaard of zelfs gebroken. De 
Duitse exportzou volgens hen in de komende vijf jaar kunnen verdubbelen. 
Veel groei zat in de export van zuivel (+16%) en kaas (+13%). Ditkomt vooral door de 
hogere prijzen voor melk. De belangrijksteexportlanden zijn: Nederland met € 3,3 miljard 
(+8%), Italië met€ 2,46 miljard (+2,5%) en Frankrijk met € 2,44 miljard (+4,5%). 
Deexport naar derde landen groeide sterk met 16,4% (€ 5,3 miljard).Rusland, Zwitserland 
en de Verenigde Staten zijn daarbinnen degrootste afnemers. 
 
Griekenland 
LNV-afdeling Boekarest 
 
Consolidatie viskwekers 
Er zijn fusiebesprekingen gaandetussen drie grote aquacultuurbedrijvenin Griekenland, 
waaronderDias. De bedrijven hebben metelkaar gemeen dat de 
Nederlandseinvesteringsmaatschappij LinnaeusCapital Partners in elk van hen eenaanzienlijk 
belang heeft opgebouwd. 
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Italië 
LNV-afdeling Rome 
 
Fair Flowers Fair Plants (FFP) 
Zestien bloemenkwekers uit Liguriazijn gecertificeerd op basis van hetnieuwe programma 
Fiore Giusto(Italiaans voor Fair Flower) van FFP.Sinds 5 juli 2010 nemen zij hieraandeel. De 
interesse onder Italiaansekwekers is groot; 25 producentenworden in deze periode ge-
auditvoor certificering. Fiore Giusto isontwikkeld door de ngo’s en productie-en 
handelsbedrijven in deItaliaanse sierteeltsector. Doel is deproducenten te laten 
deelnemenaan de gegarandeerd duurzamewereldproductie van bloemen enplanten. De 
kwekers kunnen hunproducten vanaf nu aanbiedenonder het label van FFP. Zie 
ook:www.fairflowersfairplants.com. 
 
Letland 
LNV-afdeling Warschau 
 
Herstructurering zuivelsector 
De grootste Letse zuivelcoöperatiesbreiden hun activiteiten uit enhalen grotere 
hoeveelheden rauwemelk op. De grootste organisaties,LPKS Piena Partneri KS, LPKS 
Dzese,LPKS Trikatas KS, SIA SabiedribaMarupe, zijn van plan om huneigen productie-
eenheden op tezetten: een voor gecondenseerdemelk en een voor kaas. Degeschatte kosten 
van het projectzijn ruim € 11 miljoen. Algemenetrend is dat de zuivelcoöperatieshun 
activiteiten uitbreidenen dat melkveehouderijen enproductiebedrijven fuseren.Deze 
omstandigheden makenrenovatie en nieuwbouw vanproductiefaciliteiten noodzakelijken 
creëren kansen voor leveranciersvan machines en knowhow.Een Europese tender voor in 
totaal€ 13,2 miljoen voor genoemdeherstructurering is in aantocht. 
 
Portugal 
LNV-afdeling Madrid 
 
Export kurk stijgt 
De eerste vier maanden van 2010steeg de export van kurk met 10%naar € 263 miljoen. 
Vanaf 2007daalde de export, mede vanwegede lage prijs en de toenemendevraag naar 
alternatieve afsluiters(plastic, aluminium). Portugal isnog steeds de grootste 
producent(157.000 ton) en exporteur vankurkproducten. 49% betreft kurkvoor flessen. 
Daarnaast wordt kurksteeds vaker gebruikt in de bouw(isolatie en bevloering) en in 
demode. De grootste afnemers zijnFrankrijk (20,6%), de VerenigdeStaten (15,7%) en 
Spanje (13%).Naar Nederland wordt slechts 1,9%geëxporteerd. 
 
Spanje 
LNV-afdeling Madrid 
 
Huismerken in opmars 
Het aandeel van huismerken in deSpaanse voedingsmiddelenconsumptiegroeit door en ligt 
inmiddelsop maar liefst 41%. Vooral kaasdoet het goed. Hier is het aandeelprivate label het 
afgelopen jaarbijna verdubbeld van 16% in 2009tot 25,5% in 2010. Belangrijke 
productcategorieënzijn verder: vleeswaren(55,3%), conserven (53,5%),kant en klare 
maaltijden (51,3%) endiepvriesmaaltijden (47,8%). 
 
Tuinbouwsector Spanje 
Het marktaandeel van de tuinbouwsector op de (belangrijkste) Europesemarkt blijft 
nagenoeg gelijk. De productie stagneert, alleen decitrussector vertoont een lichte groei. 
Een verdergaande specialiseringen vergroting van de productdiversiteit zijn noodzakelijk om 
depositie te handhaven c.q. uitbouwen, aldus het onderzoek van debank Cajamar. Zwakke 
punten zijn de versnipperde afzetstructuur,met daaruit resulterend een onbalans in de 
markt, die gepaard gaatmet hoge productiekosten en een lage opbrengst. De 
aanbevelingaan de Spaanse sector luidt: schaalvergroting en investeren in 
productkwaliteiten productiemethoden (bijvoorbeeld verlenging teeltseizoenen). 
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Tsjechië 
LNV-afdeling Praag 
 
Visproductie 
De productie van verse vis is inTsjechië in 2009 licht gedaald naar20.100 ton tegen 20.400 
in 2008.Dit is een afname van slechts 1,5%.Hoewel de productie van versevis ongeveer 
gelijk bleef, is degemiddelde jaarlijkse consumptievan zoetwatervis licht gestegen,van 1,32 
kg per capita in 2008 tot1,37 kg in 2009. 
Van de 52.000 hectare visvijversen vistanks wordt 42.000 hectaregebruikt voor commerciële 
viskwekerij.90% van de productiebestond in 2009 uit karper. Bijna45% van de totale 
visproductiewerd geëxporteerd; karper is hetgrootste Tsjechische exportproduct.De import 
van verse zoetwatervisnaar Tsjechië ligt rond de 3%. 
 
VerenigdKoninkrijk 
LNV-afdeling Londen 
 
Grootste melkfabriekArla Foods UK, de Britse dochtervan het Zweeds-Deense Arla, gaatmeer 
dan € 180 miljoen investerenin een nieuwe melkfabriek inBuckinghamshire. Deze fabriek 
zalmeer dan één miljard liter melk perjaar verwerken en volledig CO2-neutraal zijn. De 
locatie op eenterrein van 28 hectare in Aylesburyis zorgvuldig gekozen met hetoog op de 
aanvoer van versemelk en leverantie aan de grotesupermarktketens. Bovendienligt zij 
tussen de twee grootsteBritse stedelijke gebieden: GreaterLonden (8,5 miljoen inwoners)en 
Metropolitan Birmingham (2,2miljoen inwoners). 
 
Buitensporigeverpakking 
Inspecteurs in Lincolnshirehebben een rechtszaak aangespannentegen de 
Britsesupermarktketen Sainsbury’svanwege het overmatiggebruik van 
verpakkingsmaterialen.Volgensde handelsinspecteurs is dehoeveelheid verpakking vanéén 
van Sainsbury’s braadvleesproductenin strijd metde Britse verpakkingswetgeving.Het is de 
eerste keerdat een grote supermarktketenom deze reden wordtvervolgd. Het luxe 
stukbraadvlees is vacuümverpaktin plastic, geplaatst ineen plastic tray en voorzienvan een 
kartonnen wikkel.Sainsbury’s zegt verrast tezijn: de hoeveelheid verpakkingin kwestie zou 
sindsfebruari al met 53% zijnverminderd en de komendemaanden nog eens met 10%worden 
teruggebracht. DeBritse supermarkten werkenal sinds 2005 op vrijwilligebasis aan het 
terugdringenvan afvalstromen. Circa 20%van het huishoudelijk afvalin het Verenigd 
Koninkrijkbestaat uit verpakkingsmaterialen,waarvan meer dande helft afkomstig is 
vanlevensmiddelen. 
 
OVERIG EUROPA 
 
Kroatië 
LNV-afdeling Zagreb 
 
Groei houtindustrie 
De Kroatische houtindustrie is heteerste halfjaar van 2010 met 11,5%gegroeid naar een 
omzet van€ 316,3 miljoen. Tegelijkertijd bleefde import achter met 19,4 % en eenwaarde 
van € 205,6 miljoen. Deeerste helft van 2010 exporteerdeKroatië voor 940,5 ton aan 
houtenproducten en meubilair. De importbedroeg 209,5 ton. Ondanks derecessie heeft de 
houtindustriesteeds groeicijfers vertoond. 
 
Oekraïne 
LNV-afdeling Kiev 
 
Graanmarkt en exportquota 
Oekraïne was in 2009 de derdegraanexporteur ter wereld.Het land is, in tegenstellingtot 
Rusland, niet overgegaantot het instellen van tijdelijkeexportbeperkingen voor tarwe 
engerst. Het IMF en de Wereldbankoefenen forse druk uit om eenexportquotum te 
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verhinderen. Inde praktijk ondervinden telers enexporteurs van graan echter weldegelijk 
hinder van niet-officiëlemaatregelen en ondoorzichtigeacties van (lokale) autoriteiten. Zoliet 
de Oekraïense douane eind julial weten nieuwe procedures in testellen voor de 
kwaliteitscontrolebij de export van graan. Metaanzienlijke vertraging bij controlesals gevolg, 
evenals discussies overde juiste kwaliteitsclassificatie vanhet graan en van de te 
hanterenprijs. Het gevolg is dat een aantalscheepsladingen graan in deOekraïense havens is 
geblokkeerd.Daarnaast zouden opzettelijkminder spoorwagons wordeningezet voor 
graanexport, terwijlregionale autoriteiten naar verluidthandelaren onder druk zetten 
omgraan tegen lagere prijzen aante kopen. Voor de buitenwachtlijkt het nu alsof Oekraïne 
geenexportquota heeft ingesteld,terwijl zowel telers als exporteursin de praktijk wel 
problemenondervinden. 
 
Servië 
LNV-afdeling Zagreb 
 
Appeloogsten 
De opbrengst van de appeloogstin Servië en Montenegro, Macedonië,Kroatië, Slovenië, 
Bosnië enHerzegovina ligt dit jaar naar verwachting10-15 % lager dan vorigjaar. Extreme 
weersomstandighedenhebben geleid tot het verliesvan een aanzienlijk deel van deoogst. 
Volgens specialisten in deServische fruit- en groentesectorbleef de teelt van appels ver 
achterdoor wijdverspreide pest en ziektes.Daarnaast kenmerkte het weerin 2010 zich tot nu 
toe door veelhagelbuien. De meeste boomgaardenhebben geen beschermingtegen de hevige 
hagelbuien. 
 
Pruimenproductie 
Servië neemt de vierde plaats in op de wereldranglijst van de productievan pruimen. In 
2009 werd voor ruim € 23 miljoen aan versepruimen, diepgevroren pruimen en gedroogde 
pruimen geëxporteerd.De totale export van fruit bedroeg ruim € 239 miljoen. 
Dejaarproductie van pruimen ligt op 600.000 ton. Alleen Roemenië, deVerenigde Staten 
exporteren meer pruimen. Voor Servië is de pruimeen nationaal symbool. Het ministerie van 
Landbouw, Bosbouw enWaterbeheer blijft investeren in nieuwe plantages. 
 
Turkije 
LNV-afdeling Ankara 
 
Import van rund- en kalfsvlees 
Onder bepaalde voorwaarden magTurkije weer kalfs- en rundvleesimporteren. Het gaat hier 
om zogenoemdcarcass meat uit Nederland.Dieren waarvan het vlees vanafkomstig is, 
mogen niet ouder zijndan dertig maanden. Het slachtenmoet plaatsvinden onder toezichtvan 
Turkse inspecteurs (op hetgebied van halal) in veterinairezaken. Alle dieren waarvan 
hetvlees geëxporteerd gaat worden,moeten worden getest op BSE. Deexacte eisen voor het 
exportcertificaatworden momenteel nagegaanbij de Turkse autoriteiten. Naast destrikte 
veterinaire voorwaardenzijn ook importheffingen ingesteld.De export van levende 
runderen(slacht, mest en fokvee) is nog niettoegestaan. Hiervoor zal de wetgevingin Turkije 
eerst moeten wordenaangepast. 
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Internationale pioniers uit de agribusiness aan het woord 
 

Exportise 
 
De Exportise van: Rob Sikkema 
Functie: managing director 
Bedrijf: Simon Lévelt 
Sector: koffie en thee 
www.simonlevelt.nl 
 
We goed doet, goed ontmoet, blijkt ook voor koffie en theespecialist Simon 
Lévelt. Door te investeren in een duurzame koffiefabriek in Oeganda, kan Simon 
Lévelt zijn assortiment uitbreiden met een mooie, nieuwe koffie. 
 
De specialistische koffie- en theehandelSimon Lévelt is al tweehonderd jaar eenbegrip voor 
kenners op het gebied vankoffie en thee. Tweehonderd jaar in handenvan dezelfde familie 
ook, allen nazaten vanoprichter Simon Lévelt. Het bedrijf heeft 44vestigingen in Nederland 
en België, waar 25soorten koffie en meer dan 180 soorten theeworden verkocht. 
Simon Lévelt is tevens één van degrondleggers van het Max Havelaar-merk,inmiddels 
geïnternationaliseerd als FairTrade, dat producenten van koffie, thee,suiker, cacao en tal 
van andere producteneen faire prijs betaalt voor duurzaamgeproduceerde goederen. 
 
In de begintijd van Max Havelaar betekendedat een flinke toename van de export vankoffie 
en thee voor Simon Lévelt. “Maarlater werden fairtradeproducten meergemeengoed en 
kwam de concurrentie ophet gebied van duurzaamheid op gang.Nu is het percentage van 
onze omzet inde export teruggelopen van twintig naarvijftien procent, vertelt Rob 
Sikkema,managing director van Simon Lévelt. Welbreidt Lévelt zijn franchise uit naar 
ondermeer de Scandinavische landen, waar deklant gelokt wordt met een nadruk op 
hettweehonderdjarig vakmanschap, de passievoor koffie en thee en de zorg voor mensen 
milieu van Simon Lévelt. Ook in de Oost-Europese landen liggen kansen. Met degroeiende 
welvaart neemt daar ook de vraagnaar duurzame producten toe. 
“We importeren onze koffie en thee zelf,en bouwen langdurige relaties op metde 
producenten”, legt Sikkema uit. Metsommigen van hen hebben we al meer dan30 jaar een 
contract, en we gaan regelmatigbij ze op bezoek. Ook de winkeliers gaanregelmatig mee.” 
De laatste keer dat Sikkema zelf de boer op isgegaan was twee jaar geleden in 
Oeganda.“Dat was in het kader van het Private SectorInvesteringsprogramma (PSI) van het 
ministerievan Buitenlandse Zaken, dat vernieuwendeinvesteringsprojecten in 
opkomendemarkten steunt. Het gaat om een projectvan € 1 miljoen rond 
eenkoffieverwerkingsfabriek,waarbij de koffiebessen van allekoffieboeren in een regio 
centraal wordenverwerkt. Dat komt de kwaliteit en dus deprijs van de koffie ten goede.” 
Het is een vorm van ontwikkelingshulp waarzowel de Oegandese als de 
Nederlandseeconomie van profiteert. Bovendien wordter een aantal zogenoemde 
Millenniumdoelstellingeneen klein beetje verder geholpen.Dit zijn doelen die in 2000 zijn 
vastgestelddoor de Verenigde Naties om de wereldwijdearmoede tegen te gaan. Behalve 
een eerlijkevergoeding voor de producenten is dat bijvoorbeeldook de verhoging van het 
aantalvrouwen dat in zo’n project betrokken is.”Volgende maand gaat Simon Lévelt weermet 
een aantal winkeliers naar Oeganda, omde eerste resultaten van het project te bekijken.“De 
resultaten zijn zeer goed”, aldusSikkema, “er komt daar nu een hele mooiekoffie vandaan.” 
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Nieuws 
 
 

Nederland opnieuw tweede exporteur 
 
Het is elk jaar weer spannend om te zien of Nederland zijn positieals tweede exporteur van 
landbouwproducten heeft behouden. Hetwachten is altijd op het tijdstip waarop Comtrade, 
de databank vande Verenigde Naties, de cijfers van de diverse landen heeft ontvangenen 
verwerkt. Hieronder de cijfers voor 2009 en 2008. Nederland heeftinderdaad zijn tweede 
plaats behouden in een krimpende wereldmarkt.Opmerkelijk zijn de hoge procentuele 
dalingen van Frankrijken de Verenigde Staten en de relatief geringe dalingen van 
Duitslanden Brazilië. Nederland neemt een tussenpositie in. 
 
Top vijf exporteurs vanlandbouwproducten, in miljarden euro’s 
 
 2008 2009 Procentuele verandering 
Verenigde Staten 93.575 80.167 -14,3% 
Nederland 61.620 55.345 -10,2% 
Duitsland 57.754 54.369 -5,9% 
Frankrijk 54.847 46.123 -15,9% 
Brazilië 42.943 40.042 -6,8% 
Bron: UN Comtrade 

 
 

Seminar Nederlandse-Poolsebiologische agribusiness 
 
Op 4 november 2010 is in Den Haag hetseminar ‘New Perspectives of Dutch-PolishOrganic 
Agribusiness’. De biologischelandbouw in Polen is de laatste jaren flinkgegroeid, zowel in 
areaal als in aantal boerderijenen verwerkers. De omstandighedenin Polen zijn gunstig voor 
de verdere ontwikkelingvan de biologische agribusiness.De biologische diversiteit, de 
ecologischekwaliteit van het beschikbare land, eenalmaar groeiende consumptie van 
biologischeproducten en een nog steeds onverzadigdemarkt bieden samen kansen voorde 
Nederlandse agribusiness. Het seminarwordt in samenwerking met de Nederlandseen Poolse 
ministeries van Landbouw georganiseerddoor en in de Poolse ambassadete Den Haag, 
Alexanderstraat 25, tussen9.00-16.30 uur. Een unieke gelegenheid ompotentiële 
zakenpartners en vertegenwoordigersvan beide ministeries te ontmoeten. 
De entree is gratis. 
Meer informatie en aanmelden viawww.haga.trade.gov.pl/en. 
 
 

Rijk Zwaan opentproductielocatie Mexico 
 
Vrijdag 1 oktober heeft Rijk Zwaaneen nieuwe productielocatie inGuanajuato, Mexico 
geopend voor devermeerdering van groentezaden. Metde investering van ruim € 10 
miljoenis Rijk Zwaan Promex de modernsteproductiefaciliteit van de nummervijf op de 
wereldranglijst van groentezadenproducenten.Mexico is alsvestigingslocatie gekozen 
vanwegede klimatologische omstandighedenen de goede infrastructuur. De in 
Guanajuatogeproduceerde zaden zullenwereldwijd door Rijk Zwaan wordenafgezet. Naast 
steun van de overheidvan de staat Guanajuato heeft hetministerie van LNV een actieve 
rolgespeeld bij de oriënteringsfase vanRijk Zwaan in Mexico en tijdens debouw, door 
bemiddeling van markttoegangvan producten en contactenmet de overheid. Met deze 
investeringwordt de aanwezigheid van de Nederlandsetuinbouwsector in Mexicoverder 
versterkt. Mexico is een van debelangrijkste groeimarkten voor dehoogwaardige tuinbouw, 
mede doorde nabijheid van de belangrijke Amerikaanseafzetmarkt en het gunstigeklimaat. 
Voor de Nederlandse tuinbouwsector,van kassenbouwers tot deleveranciers van greenware, 
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is Mexicoeen belangrijke bestemming en vervultdaarmee een voortrekkersrol voorde 
tuinbouwontwikkeling in Midden- enZuid-Amerika. 
 
 

Business SummitNetherlands-Africa 
 
De Business Summit Netherlands-Africa ishet grootste event over zakendoen in Afrikaen 
wordt op 3 november 2010 in Kasteel DeWittenburg gehouden. De gelegenheid bijuitstek 
om uw zakelijke activiteiten in Afrikanaar een hoger plan te tillen. Een grootaantal 
prominente sprekers van toonaangevendebedrijven deelt zijn kennis en ervaringmet de 
deelnemers. Voertaal is Engels.Er zijn workshops, onder andere overFood and Agriculture; 
Banking, Financeand Investment; Consumer Markets. Meerinformatie en aanmelden via 
www.nabc.nl/africasummit2010. Organisatie: Netherlands-African Business Council (NABC) 
en STTNetherlands Study Centre for TechnologyTrends, in samenwerking met NL 
EVDInternationaal. 
 
 

High Level-werkgroepServië-Nederland 
 
In Belgrado, Servië werd op 8 september eeneerste overleg gehouden van de High 
Levellandbouwwerkgroep Servië- Nederland. Dereden voor oprichting is het 
toegenomenaantal activiteiten tussen beide landen. Deagrarische sector in Servië maakt 
zo’n 25%uit van het BNP en is een van de sectorendie momenteel een groei doormaakt. 
DeServische minister van landbouw, de heerDragin, wil met het instellen van deze 
landbouwwerkgroepde sector naar een hogerniveau tillen. Tijdens de eerste vergaderingwas 
er aandacht voor het GemeenschappelijkLandbouwbeleid van de EU, hetmogelijke 
toekomstige lidmaatschap vanServië en de samenwerkingsprojecten tussenNederland en 
Servië die al lopen of binnenkortvan start gaan. Het accent binnen deprojecten ligt met 
name op veterinaire enfytosanitaire samenwerking. Nederland kaneen sterke rol vervullen 
waar het gaat omkennisoverdracht. Een concreet voorbeeldvan samenwerking is een studie 
die inzichtzal verschaffen in de huidige stand van deServische landbouwsector. De studie 
wordtuitgevoerd door wetenschappers van het LEIen onderzoekers van de 
landbouwfaculteitvan de Universiteit van Belgrado. 
 
 

Slowakije: Agrofilm 
 
Tijdens het filmfestival in Nitra, Slowakije werd aandacht besteed aanAgrofilm, een initiatief 
van onder andere het Slowaakse ministerievan Landbouw, de FAO en de VN. Het thema van 
dit jaar was ‘breaden peace to people’. De LNV-afdeling in Praag, met financiële steunvan 
de directie AKV, benut het filmfestival door via het medium filmde boodschap over 
duurzaamheid in al haar facetten voor het voetlichtte brengen. Dit jaar zijn er vanuit 
Nederland acht films ingezonden,waarvan drie van het Innovatienetwerk. Het betreft: 
‘werkenmet water” een korte animatiefilm binnen het concept waterhouderij,waar water en 
agrarische productie elkaar in een nieuw ruimtebeslagvinden. Toekomst van de Paling is 
een documentaire over depalingperikelen, de doorbraak die inmiddels in Leiden is 
gerealiseerden het vervolgonderzoek dat op stapel staat. De derde film gaat 
over‘Fotonenboer’. De gedachte is dat een agrarische ondernemer op hetland dat hij tot zijn 
beschikking heeft, gratis zonlicht ontvangt, enzodoende in feite fotonen oogst. 
 
‘De toekomst voor de paling’ viel in de prijzen, evenals de film overde ‘Fotonenboer’.De 
ambassadeur in Bratislava, Daphne Bergsma en de LNV-Raad Ellenvan de Vrugt namen de 
prijzen in ontvangst (zie foto). 
 


